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یک سال دوری 
کشتی روسیه را 

نابود کرد
تیــم ملــی کشــتی آزاد روســیه 
همیشــه در ســطح مســابقات 
قهرمانــی جهان حــرف برای گفتن 
داشــت اما امســال واقعاً شــرایط 
خوبــی نداریــم. تیــم بــه لحــاظ 
بدنــی در آمادگــی کامل نیســت و 
دلیل مشخص آن هم دوری ما از 
ســطح مســابقات قهرمانی جهان 
و تورنمنت هــا بــود. مگــر تا قبل از 
ایــن کســی می توانســت بــه پــای 
ســعداله اف برســد؟ تصمیمــات 
سیاســی ما را ســخت تحت فشار 
گذاشــت و نمی دانستیم که اصلاً 
قــرار اســت در ایــن مســابقات 
باشــیم یــا نــه؟ بلاتکلیفــی تیــم 
مــا را اذیــت کــرد وعــلاوه بــر آن 
بلاتکلیفــی در این یک ســال اخیر 
بسیاری از تورنمنت ها را از دست 
دادیــم و تــلاش کردیــم کــه فقــط 
بــه مســابقات  قهرمانــی جهــان 
بیاییــم تا بتوانیــم دوباره خودمان 
را بازســازی کنیــم. از ایــن حیــث 
برای روســیه اتفــاق مهمی بود اما 
از اینکه دو ســتاره مطرح ما حتی 
بــه فینــال هــم نرســیدند بــرای ما 
تلــخ و دردآور بــود. زائــور اوگویــف 
و رشــید ســعداله اف در سال های 
اخیــر از بهترین هــای وزن خــود 
بودنــد امــا در ایــن دوره عملکــرد 
بدی داشــتند و ایــن واقعاً برای ما 
قابل تحمل نیست. البته دلیلش 
را می دانیــم و تــلاش می کنیــم 
راهــکار مناســبی را بــرای تقویــت 
و بازســازی تیــم بــه کار بگیریــم. 
بسیاری از تورنمنت ها را از دست 
دادیــم ولــی بــرای ما مهم بــود که 
قهرمانــان بــه المپیــک برســند و 
فکــر می کنــم درایــن بــاره موفــق 

عمــل کردیــم.

چرا محسن کاوه 
کنار تیم نبود؟

کشــتی گیران ایــران در ایــن چنــد 
روز مقابــل حریفــان صاحــب نــام 
نتیجــه را واگذار کردنــد، حریفانی 
کــه مغلــوب کشــتی گیران ایرانــی 
شــده اند همــه اســم و رســم دار 
نبودنــد. متأســفانه کشــتی گیران 
ایرانــی مقابــل حریفان بــزرگ دنیا 
کــه خیلــی هم آمــاده نبودنــد؛ کم 
می آوردنــد. از بیــن کادر فنــی، 
محســن کاوه بایــد در کنــار تیــم 
حضور می داشــت، او کشــتی دنیا 
را بلد اســت و می توانســت به تیم 
کمــک کنــد امــا نمی دانم چــرا او را 
همــراه تیــم نبردنــد. غیبــت کاوه 
بــه تیــم آســیب زد در حالی کــه 
او می توانســت در بســیاری از 
کشــتی ها بــه تیم کمــک کند. این 
اتفــاق بــرای کشــتی ایــران خــوب 
نیســت کــه مقابــل حریف هــای 
نه چنــدان آمــاده راحــت ببازنــد. 
متأسفانه همه کشتی گیران ترس 
از کم آوردن داشــتند و این ضعف 
کامــلاً مشــهود بود. کشــتی گیران 
مــا نبایــد تحــت تأثیــر نام هــا قــرار 
می گرفتنــد. متأســفانه ضعــف 
فنــی هــم درایــن دوره مشــهود 
بود و کشــتی گیران ما در گذشــته 
فقــط حملــه می کردنــد و تهاجمی 
کار می کردنــد امــا درایــن دوره 
کشــتی گیران فقــط می ایســتادند 
و منتظــر حرکــت حریــف بودنــد.

 z نگاه

 zکارشناس

محمد نخودی:

خودم؛ طلا را به حریف دادم

محمد نخودی کشتی گیر وزن ۷۹ کیلوگرم گفت: »هدفم کسب مدال طلای 
جهان بود اما به خاطر یک غفلت شکست خوردم و در نهایت به مدال برنز 
رسیدم. امیدوار بودم در نبود باروفس نفر اول این وزن باشم. آمادگی 
کافی را هم داشتم اما اشتباه خودم در برنامه ریزی برای این مسابقه باعث 
شد که شکست بخورم. امیدوارم در مسابقات بعدی جبران کنم. از این 
به بعد باید برای المپیک فکر کنم و امیدوارم که بتوانم تغییر وزن بدهم.«

احمد عثمان اف

رقیب جدید حسن یزدانی و تیلور

احمــد عثمــان اف اعــلام کــرد بــرای بازی هــای المپیــک پاریــس در وزن ۸۶ 
کیلوگــرم رقابــت می کنــد. احمــد عثمــان اف روس یکــی از چهره هــای برتــر 
رقابت هــای جهانــی بلگــراد ۲۰۲۳ بــود کــه توانســت بــه عنــوان قهرمانــی 
جهــان در وزن ۷۹ کیلوگــرم دســت یابــد. عثمــان اف ۲۷ ســاله اعــلام کرده 
بــرای المپیــک پاریــس در وزن المپیکی ۸۶ کیلوگرم کشــتی می گیرد و این 
یعنــی حســن یزدانــی و دیویــد تیلــور حــالا یــک رقیب آمــاده دیگــر را دارند.

عبدالرشید سعدالله یف

انصراف به دلیل ترس از تشدید مصدومیت

عبدالرشید سعدالله یف قهرمان دو دوره المپیک و ۴ دوره جهانی به دلیل 
مصدومیت گردن در کشتی برابر مجتبی گلیج از ادامه رقابت       های جهانی برای 
کسب مدال برنز انصراف داد.عبدالرشید به دلیل مصدومیت گردن نتوانست 
کشتی خود را برابر نماینده روس تبار بحرین به پایان ببرد و دومین شکستش را در 
تاریخ رقابت های جهانی تجربه کرد. حالا او و کادرفنی روسیه به این نتیجه رسیدند 
که در دیدار رده بندی حاضر نشود چرا که ممکن است مصدومیت تشدید شود.

علیرضا حیدری یکی از نوابغ کشتی دنیا 
در دهه ۹۰ میلادی بود. کسی که در 
اولین حضورش در مسابقات قهرمانی 
جهان به عنوان فنی ترین کشتی گیر 
جهان معرفی شد. حیدری مدتی است 
که از ایران کوچ کرده ولی در بلگراد 
حضور داشت و از نزدیک کشتی ها را 
تماشا کرد ولی اعتقاد دارد که سطح 
کشتی دنیا بسیار پایین آمده و چیزی 
از جذابیت های این ورزش باقی نمانده 
است. ظاهراً سطح مسابقات علیرضا 
حیدری را راضی نکرده بود و اعتقاد 
داشت که باید اتحادیه جهانی فکری 
به حال کشتی کند. او درباره نبرد تیلور 
و یزدانی هم اعتقاد دارد که حسن باید 
با حوصله کشتی می گرفت و استرس 

را هم کنار می گذاشت.

آقای حیدری بعد از مدت ها شما را 

دیدیم. آن هم در خارج از ایران.
برای تماشای مسابقات به بلگراد آمدم 
اما هر از گاهی تهران هم می آیم و در 

واقع در رفت و آمد هستم.
سطح مسابقات قهرمانی جهان را 

چطور دیدی؟
خیلی ضعیف بود. یک روز در سالن 
نشستم و فقط دو تا کشتی نسبتاً خوب 
دیدم. چیزی از کشتی باقی نمانده. به 
طور کلی چند تا مسابقه بود که در حد 
کشتی قهرمانی جهان بود و بقیه واقعاً 

ضعیف بود.
با دوره ای که شما کشتی 

می گرفتید خیلی فرق کرده؟
خیلی زیاد فرق کرده و اصلاً قابل قیاس 
نیست. در دوره ما هر وزن چند اسطوره 
داشت و مسابقات جنگ واقعی بود اما 
الان شاید دو یا سه تا کشتی در ۱۰ وزن 
جذابیت داشته باشد. به نظرم ادامه 

این روند جایگاه کشتی را در سطح 
بین المللی هم زیر سؤال می برد.

فکر می کنید مشکل کجاست؟
میزان علاقه مندی به کشتی کم شده، 
ازاین رو باید مسئولان اتحادیه جهانی 
فکری برای رفع این وضعیت بکنند. این 
روندی که می بینیم هر سال تعداد بیشتری 

را از تماشای مسابقات زده می کند.
تیم ایران را چطور دیدید؟

خوب شروع کردیم اما هر چی گذشت 
اوضاع به هم ریخت. روز اول خیلی 
خوب بودیم اما در ادامه کار خراب 
شد و به نظرم تیم نتوانست عملکرد 
خوبی داشته باشد. توانایی تیم واقعاً 
بیشتر از این بود اما در ارائه آن ضعف 

نشان دادند.
این روزها کشتی حسن یزدانی 

نقل محافل شده نظر شما چیه؟
فکر می کنم تیلور آماده تر بود. در مرحله 

مقدماتی هم این میزان آمادگی را واقعاً 
نشان داد و مشخص بود که حسن 
یزدانی هم متوجه شده بود. به همین 
دلیل کمی با استرس کشتی گرفت تا 

رسید به فینال.
تعدادی از کارشناسان کشتی کلاً 

تیلور را کشتی گیر بهتری می دانند.
نه من خیلی موافق نیستم و اعتقاد دارم 
که حسن یزدانی و دیوید تیلور هر دو 
در یک سطح هستند. هر دو بهترین 
هستند به همین دلیل کسی نمی تواند 
جلوی این دو نفر را بگیرد. از نظر فنی دو 
کشتی گیر را در یک سطح می دانم اما 
وقتی تیلور را روی تشک دیدم احساس 
کردم در این مسابقات جهانی کاملاً از 

حسن یزدانی آماده تر است.
فینال هم که بسیار بد پیش رفت.

خیلی واقعاً عجیب بود. شکست های 
اینچنینی مردم را به هم می ریزد و همه چیز 

را تحت تأثیر خودش قرار می دهد. خب 
اینجا استراتژی حسن خوب نبود و به جای 
اینکه از ابتدا حمله کند، بهتر بود کشتی 
را اداره می کرد. راه های نفوذ تیلور را باید 
می بست و منتظر می ماند تا آخرین لحظه 

و از اولین اشتباه تیلور استفاده می کرد.
به نظرم دیگر باید تیلور را برنده 
همیشگی این مبارزه دانست؟

نه من چنین اعتقادی ندارم. به طور 
کلی شاید یک بار دیگر این دو نفر 
با هم روبه رو شوند که احتمالاً در 
المپیک باشد اما برای همین یک 
مسابقه می توان برنامه ریخت و تیلور 
را زمین گیر کرد. حسن؛ تیلور را پررو 
کرده و حالا سخته عقب نشینی کنه اما 
نشدنی نیست. باید روی دست ها کار 
کرد و اجازه کار کردن از حریف را گرفت 
و از کوچک ترین فرصت بیشترین 

استفاده را برد.

چیزی از کشتی نمانده

علیرضا حیدری: یزدانی باید تیلور را اداره می کرد

 zمصاحبه

بازنده مقابل روسیه 
و آمریکا

شاید تعداد مدال ها 
عملکرد تیم ملی را 

خیلی بد نشان ندهد 
اما با این حال انتقادت 
از نتایج تیم ملی خیلی 

زیاد بوده و همه اعتقاد 
داشتند که این تیم 

باید بهتر کار می کرد. 
دلیل این انتقادات هم 
شکست های متعدد در 

مصاف با کشتی گیران 
روسیه و آمریکا بوده. 
در 9 وزن کشتی گیران 
آزادکار 6 بار با روسیه و 

آمریکا برخورد کردند 
که در هر ۵ مسابقه 

شکست برای ایران ثبت 
شد. امیر محمد یزدانی، 
حسن یزدانی و امیرعلی 

آذرپیرا مقابل سه 
کشتی گیر آمریکایی زین 

رتفورد، دیوید تیلور و 
زاهید والنسیا شکست 
خوردند. یونس امامی، 

مجتبی گلیج و محمد 
نخودی هم در مصاف با 

سیداکوف، سعداله اف و 
عثمان اف روس شکست 
خوردند. این شکست ها 

بیش از همیشه انتقاد 
را متوجه کادرفنی کرده 

که در اردوی تیم ملی چه 
می گذرد؟ سه شکست 

هم مقابل کشتی گیران 
روس داشتیم که 

برای سایر کشورها 
کشتی می گیرند. مثل 

شکست رحمان عموزاد 
مقابل موسکایف که 

برای مجارستان کشتی 
می گیرد. یونس امامی 
مقابل ختاگ تسابلوف 

که برای صربستان کشتی 
می گیرد و میلاد والیزاده 

که مقابل آباکاروف که 
دوبنده آلبانی را به تن 
کرده است. این نشان 

می دهد که کشتی ایران 
نه تنها به روس های 

اورجینال باخته بلکه در 
مقابل روس های فیک 

هم حرفی برای گفتن 
نداشته است.

ZOOM

یک طلا و دیگـر هیــچ پایان ناامید کننده 
تیم ملی کشتی آزاد 
در قهرمانی جهان
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حاجی مراد گاتسالوف
پیشکسوت کشتی

رضا لایق
پیشکسوت کشتی

تیم ملی کشتی آزاد ایران برای دومین 
سال پیاپی به عنوان نایب قهرمانی 
رسید تا باز هم کارش را در مسابقات 
قهرمانی جهان با ایستادن در کنار 
آمریکا پایان ببخشد. این در حالی 
است که ترکیب این تیم یکی از بهترین 
تیم های تاریخ کشتی ایران بود. حضور 
۸ کشتی گیر عنوان دار جهان و المپیک 
در ترکیب ۱۰ نفره تیم نشان از این 
داشت که این تیم بتواند قهرمانی را 
تکرار کند اما نتایج تیم ملی بسیار 
غم انگیز پیش رفت. به خصوص با 
توجه به تغییرات زیادی که در ترکیب 

تیم ملی کشتی آزاد آمریکا رخ داده بود 
و این تیم تعدادی از قهرمانان مطرح 
خود از جمله توماس گیلمان، دایتون 
فیکس، جردن باروفس، جی دن کاکس 
و گیبل استیوسون را در اختیار نداشت 
اما با این حال کشتی ایران نتوانست 
قهرمانی را از دست این تیم خارج کند 
و به خانه بیاورد. آمریکا با وجود همراه 
نداشتن یک جین قهرمان، یک روز قبل 
از اتمام رسمی مسابقات و با ۳۰ امتیاز 
اختلاف نسبت به تیم ملی کشتی آزاد 
کشورمان قهرمان شد. مشخص نیست 
که اگر آمریکا با تمام نفراتش می آمد 
چه اتفاقی رخ می داد و با چه اختلاف 
امتیازی قهرمان جهان می شد؟ تمام 
کشتی ایران در این روزها درگیر این 
است که کامران قاسمپور مصدوم شد 
و نیامد اما آمریکا نیمی از تیمش را کنار 
گذاشت و آمد و نفرات جانشین هم 

اغلب خوب کار نکردند ولی قهرمانی آنها 
نه تنها متزلزل نشد بلکه محکمتر هم 
شد. تیم ملی کشتی آزاد در مسابقات 
قهرمانی جهان که فقط یک ماه از 
سرمربیگری پژمان درستکار می گذشت 
به سه مدال طلا رسید اما حالا بعد از 
دو سال این تیم یک مدال طلا کسب 
کرده. البته سال گذشته هم دو مدال 
طلا کسب کرده بود و این نشان می دهد 
که تیم ملی کشتی آزاد هر چه جلوتر 
می رود به جای بهتر شدن نتایج و 

کیفیت تیم، اوضاع بدتر می شود.
 

اثرات تیم غلام
مشخص نیست که علیرضا دبیر برای 
بهبود اوضاع چه تصمیمی دارد اما آنچه 
مشخص است تیم ملی کشتی آزاد حال 
و روز خوبی ندارد و باید این نتایج را ادامه 
سومی در قهرمانی آسیا دانست که یکی 

از بدترین نتایج تاریخ کشتی ایران بود. 
شاید اگر قرار باشد که این تیم با همین 
فرمان جلو برود، اوضاع در بازی های 
المپیک بدتر هم شود. هر چند که 
همین الان هم بازی های آسیایی را در 
پیش دارد و مشخص نیست که این 
تیم خسته قرار است چه کاری در چین 
انجام بدهد. ظاهر ماجرا این است که 
هر چه جلوتر می رود اثرات کار غلامرضا 
محمدی در تیم ملی کشتی آزاد بیشتر 
از بین می رود و نقاط ضعف هم بیشتر 

مشخص می شود.
 

شروع خوب؛ پایان بد
تیم ملی کشتی آزاد در جهانی بلگراد 
خوب شروع کرد و در چهار وزن صاحب 
یک طلا و دو نقره شد اما پایان کار 
تیم ایران چندان خوشایند نبود و در 
شش وزن دیگر بدون فینالیست ماند 

و همین باعث شد تا انتقادات از این 
تیم افزایش پیدا کند. در شش وزن 
دوم 4 نفر صاحب مدال طلا و برنز 
جهان بودند و چندین سال است که 
دوبنده تیم ملی را به تن می کنند اما 
در دو وزن نفرات تیم ملی برای اولین 
بار به مسابقات آمدند. سؤال مهمی که 
کادرفنی باید جواب بدهد این است 
که در این مدت چه کاری با یونس 
امامی، محمد نخودی، مجتبی گلیج و 
رحمان عموزاد انجام داده است؟ چرا 
پیشرفتی در عملکرد این کشتی گیران 
دیده نمی شود؟ مجتبی گلیج دو سال 
پیش در نروژ در 5 ثانیه مانده به پایان 
کشتی به اسنایدر باخت و در بلگراد 
هم در مصاف با سعداله اف ناآماده در 
5 ثانیه مانده به پایان کشتی در حالی 
که پیش بود، ضربه فنی شد. چه زمانی 
قرار است که این مشکلات رفع شود؟

محسن وظیفه
روزنامه نگار - بلگراد
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